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Udsatterådets møde torsdag den 
17. august 2023 kl. 16-18 Rådhuset, 
Rådhusbuen 1, 4000 Roskilde, 
mødelokale 3A 

Deltagere på dagens møde: 

Afbud eller X 

Mia Kristina Hansen (Foreningen for børn med angst) X 

Gitte Dueholm (Kafé Klaus) X 

Jørgen Berger Aafalk X 

Leni Grundtvig Nielsen (SIND og Lænken) X 

Poul Struve Nielsen (Roskilde Lejerforening) X 

Sophie Zeeb Afbud 

Gert Petersen Afbud 

Elsebeth Gravgaard X 

Sanne Juul Rasmussen Afbud 

Danny W. B. Pedersen X 

 

Fra forvaltningen:  

Christine Vendel Jensen, Socialchef X 

Lena Kethmer, afsnitsleder i Jobcenteret Afbud 

Iben Borup Løvschall, sekretær X 

 

Suppleanter: 

Carsten J. Larsen Afbud 

Martin Gybel Jensen Afbud 

Birgitte Wismer Afbud 

  

 

Dagsorden: 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Dialogmøde med Kultur- Biblioteks og Idrætsområdet 

3. Orienteringer fra forvaltningen  

4. Social profil  

5. Input til hjemløsestrategi 

6. Øvrige indmeldt punkter 

7. Eventuelt 
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1. Godkendelse af dagsorden  

v. Gitte Dueholm  

 

2. Dialogmøde med Kultur- Biblioteks og Idrætsområdet 
med status på bibliotekspolitik og input til kommende 
politik for hele området  

v. Områdeleder hos Roskildebibliotekerne Anette Øster og specialkonsulent Pernille 

Hasløv fra Kultur- biblioteks- og idrætsforvaltningen.  

 

Den 12. maj 2021 blev rådet præsenteret for Roskilde Kommunes bibliotekspolitik, som 

blev vedtaget i 2020. Bibliotekspolitikken havde blandt andet fokus på indsatser 

målrettet børnefamilier, socialt udsatte og unge. Rådet gav input til hvad der skal til for 

at målgruppen af udsatte borgere får bedre mulighed for at tage del i bibliotekets tilbud. 

 

Rådet får en status på arbejdet og videre dialog om udmøntning af bibliotekspolitikken 

med fokus på socialt udsatte. 

 

Derudover præsenteres planen for en kommende kultur- biblioteks- og idrætspolitik og 

rådet har mulighed for at give input hertil.  

 

Anette Øster fortæller om Roskilde Bibliotekernes tiltag og erfaringer med at inkludere 

udsatte. Hun fortæller blandt andet:  

- Det er en målsætning, at alle skal føle sig velkomne på bibliotekerne.  

- Hvis en af de hjemløse, der bruge biblioteket viser interesse for et af vores 

arrangementer, så får de lov til at deltage uden vi kræver betaling 

- Biblioteket har et samarbejde med det opsøgende team, hvis der opstår 

bekymring for nogens tilstand.  

- Skriveworkshop for psykisk sårbare unge gik godt. Det var dog en udfordring at 

rekruttere.  

- Biblioteket vil gerne rykke ud, hvis det er en barriere at skulle komme hen på 

biblioteket og vil fremover i højere grad prioritere, at biblioteket ikke skal være 

bundet til bestemte lokationer.  

- Har startet aktivitet med guidet læsning bl.a. som en del af ABC forløbet, på INSP 

og på Skt. Hans. På Skt. Hans er der reserveret syv pladser til deltagere, som 

måske ikke ellers får tilmeldt sig.  

- Alle er ikke opdraget med, hvad et bibliotek kan, så den viden skal udbredes. Man 

kan fx komme og læse dagens avis, få hjælp til mitID osv.  

- Der er bevilliget en ny biblioteksbus. Biblioteket vil gerne kunne lave noget med 

bussen om formiddagen, der hvor der kunne være brug for det.  

 

Rådet bragte følgende til dialog: 

- Mange borgere er utilfredse med ventetiden på borgerservice.  
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- Rådet har før foreslået at biblioteket kan komme ud til krisecenter og botilbud på 

socialområdet og ønsker fortsat, at biblioteket undersøger, om det kan blive 

muligt. 

- Overvejelser om for eller imod en alkoholpolitik. 

 

Det aftales at holde dialogen ved lige.  

 

Pernille Hasløv fortæller om processen og tankerne med udvikling af en fælles politik for 

kultur- biblioteks- og idrætsområdet. Formålet med politikken er blandt andet at samle 

politikkerne for området til én og skabe overblik og prioritering. 

 

Pernille fortæller, at der er fem temaer i politikken, hvor kommunen ønsker at udvikle 

nyt og styrke indsatsen. Temaerne er: 

1. En stærk læsekultur bl.a. med fokus på at mindske ulighed i læsekultur  

2. Udvikling af idrætsfaciliteter. Der er større behov end der er kapacitet og 

samtidig vil kommunen kigge på muligheder for mere åbne og fri faciliteter til 

dem som ikke pt passer ind i det idrætsforeninger tilbyder  

3. Kunststrategi bl.a. demokratisering af kunsten  

4. Brobygning – fx flere børn med i foreningslivet  

5. Folkeoplysningens laboratorium – fx udbrede samarbejde ml. foreninger og 

kommunen.  

 

Rådet påpeger følgende:  

 

- Der er mange tilbud i Roskilde, som vi ikke kender til. 

- Det er vigtigt, at bibliotekspersonalet har tid til at hjælpe, når nogen der gerne vil 

i gang, men har brug for hjælp til et sted og starte, henvender sig.  

- Det er vigtigt at der er fokus på at gøre noget for de børn og unge, som har svært 

ved at bruge fritids- og foreningstilbud.  

- I kunststrategien bør det indgå at understøtte kunst fra mennesker med psykiske 

vanskeligheder og i det hele taget give en stemme gennem kunsten til mennesker 

med forskellige baggrunde og erfaringsgrundlag. 

- Ønske om bevaring af museet på Skt. Hans som en vigtig del af Roskildes historie. 

- Det er vigtigt, at det er nemt for familier at vide, at de kan få betalt kontingent til 

børns fritidsaktiviteter, hvis de ikke har råd. Der er nogen som ikke kender til den 

mulighed.  

- Kendskabet til Socialkompasset kan med fordel udbredes og også bruges på 

kulturområdet. 

 

Rådet får politikken i skriftlig høring.  
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3. Orientering fra forvaltningen 

Forvaltningen orienterer om, at Beskæftigelses- og Socialudvalget har besluttet, at der 

etableres et hjemløseteam på socialområdet.  Teamet involverer både Jobcenter, CAS og 

medarbejdere fra det opsøgende team.  

 

Forvaltningen inviterer Kirkens Korshær til at give input og feedback på beskrivelse af 

teamets funktion samt forløbsplan. Kirkens Korshær takker ja til samarbejdet.  

 

Det er planen at hjemløseteamet går i gang til oktober.  

 

Teamet skal undervises i housing first tilgangen og relevante metoder. 

 

Rådet peger på LA2 som relevant metode.   

 

4. Social Profil – opdaterede nøgletal for udsatteområdet  

Den sociale profil er blevet opdateret og udsendes med dagsordenen. På punktet drøftes 

profilen og evt. spørgsmål til den.  

 

Rådet drøfter den sociale profil på deres kommende arbejdsgruppemøde og sender 

eventuelle spørgsmål til nøgletallene til Iben.  

 

 

5. Input til hjemløsestrategi  

Beskæftigelses- og Socialudvalget drøfter på mødet den 16. august hovedlinjer i en 

hjemløsestrategi for Roskilde Kommune. Udvalget ønsker Udsatterådets input hertil. 

Efter drøftelserne i BSU og Udsatterådet udarbejder forvaltningen en hjemløsestrategi.  

Forvaltningen præsenterer de indledende overvejelser for rådet på mødet.   

 

Forvaltningen har holdt et overordnet oplæg for Beskæftigelses- og Socialudvalget om 

udsatteområdet og i den forbindelse en hjemløsestrategi. Hjemløsestrategien skal skabe 

retning om ambition for området samt gøre det muligt at søge om tilskud til fx 

nedbringelse af husleje. BSU drøftede blandt andet vision for strategien fx at den skal 

basere sig på en værdi om et Roskilde med plads til alle snarere end specifikke måltal.  

 

Rådet har fremsendt deres input til hjemløsestrategien pr. mail og supplerer med 

følgende: 

 

- Samarbejdet med BOSJ er vigtigt.  

- Ønske om stillingtagen til, hvorvidt der skal tilbydes hjælp til hjemløse borgere 

fra andre kommuner.  

- Det er vigtigt borgere ikke presses ud af forsorgshjem men støttes til at komme 

videre når de er klar til det.  
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- Indsatsen skal være brugerinddragende og med udgangspunkt i den enkeltes 

ønsker og drømme. 

- Indsatsen skal fokusere på langvarig og permanent hjemløshed, da kort 

midlertidig hjemløshed er svær at undgå. 

- På den lange bane skal målet være at afskaffe langvarig hjemløshed.  

 

Rådet mener, at det er problematisk, at Plan- og Teknikudvalget ikke er involveret i 

hjemløsestrategien. Rådet mener desuden, at en Udsattepolitik i dette henseende fortsat 

er relevant.  

 

Rådet beretter om en uhensigtsmæssig sag, hvor en borger på forsorgshjem blev anvist 

en boligen uden for kommunen, som personen takkede nej og dermed røg af listen. Rådet 

er bekymrede over denne praksis i forhold borgerenes retssikkerhed. 

 

 

6. Øvrige punkter  

Rådet har meldt en række løsere punkter ind til dagsorden til sidste møde, hvoraf vi ikke 

nåede omkring følgende: 

 

Fokus på retssikkerhed v. Mia og Poul 

 

Rådet ønsker at undersøge, om borgernes retssikkerhed er i orden. Bl.a. ved at kigge på de 

sager, der ender i Ankestyrelsen, kigge på adgangen til at få hjælp samt om der gives en 

tilstrækkelig social indsats. 

 

Det aftales, at forvaltningen på en kommende møde kan fortælle om indsatsen for 

kvalitetssikring på myndighedsområdet.  

 

Iben sender kontaktinformation på den nye borgerrådgiver med henblik på samarbejde 

med rådet om emnet.  

 

Dialog med boligselskaber 

 

Punktet blev udskudt.  

 

7. Evt.   

Der var ikke noget til eventuelt.  


